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Josep Cases ‘Terrisses’:
“Molta gent puja a Tor pel 

morbo, a fer-se fotos i mirar-
nos com si fóssim salvatges”

Abril Obiols
“El padrí sempre ha tingut 
històries per explicar, m’ha 

transmès la curiositat per les 
coses”La gira pallaresa de l’escriptor Colm Tóibín

Aquest agost, Colm Tóibín, un dels escriptors més 
destacats de la literatura anglosaxona, publica la 
novel·la Una casa al Pallars que presentarà a la llibreria 
La Trenca d’Andorra la Vella el dia 7 d’agost, a La 
Singratalla de Tremp el dia 8, a la sala de plens de 
l’Ajuntament Sort el dia 9 i, per acabar, al Centre d’Art i 
Natura de Farrera el dia 13 d’agost.

Ofèlia Drags:
“L’escena drag catalana 
està molt centralitzada, 

i a mi em fa molt contenta 
poder portar els espectacles 

més enllà de Barcelona”





Un equip internacional de 50 científics, entre els 
quals hi ha investigadors espanyols, ha trobat les 
restes d’un mamut al permafrost siberià, com-

pletament glaçat, cosa que ha permès recuperar el seu 
genoma al complet.

Fa un segle ja hi va haver un cas similar, només que 
en aquella ocasió la genètica estava a les beceroles i els 
descobridors el van descongelar, el van cuinar i se’l van 
menjar. En aquesta ocasió, les restes del mamut llanut 
ha tingut millor destinació.

Fa dècades que diversos equips de científics estan 
mirant de recuperar l’espècie extingida dels mamuts a 
partir de restes de mamuts congelats en la tundra. Però 
fins ara no s’havien trobat unes restes tan ben conser-
vades i que continguessin el genoma complet de l’es-
pècie.

La cosa no és tan senzilla, evidentment, però és un 
pas de gegant per poder veure a la superfície de la Ter-
ra, un altre cop, uns animals que es varen extingir fa 
mil·lennis.

La idea és desenvolupar un embrió viable a partir 
del material genètic recuperat i implantar-lo a l’úter 
d’una femella d’una espècie pròxima a la dels mamuts, 
com per exemple, un elefant. No se sap si la cosa serà 
possible, però la tecnologia ha avançat moltíssim els 
darrers anys i podria ser que aviat tinguéssim notícies 
favorables.

L’increïble estat de bona conservació de les restes 
ha sorprès els mateixos científics i obre la porta a la 
cerca d’altres espècies que podrien estar també conge-
lades a la tundra siberiana.

Reviure un animal de fa 52.000 anys no és una tasca 
senzilla, però tampoc sembla impossible avui dia.

S’ha pogut determinar que el mamut llanut té 28 pa-
rells de cromosomes, igual que els elefants moderns, els 
seus parents evolutius vius més propers. També s’està 
estudiant el seu genoma, concretament, el relacionat 
amb el seu sistema immunitari, per si és possible des-
cobrir perquè aquests animals gegants es van extingir.

El Mateu va ser traginer per casualitat. Un dia, 
quan encara era molt jovenet i vagava curiós per 
la muntanya, es va trobar un matxo amagat entre 

bardisses, a la vora del torrent. L’endemà, i al cap de 
dos dies, el va tornar a trobar al mateix lloc i va dedu-
ir que l’animal anava sol pel món: perdut o fugit. Van 
agafar-se confiança mútua i pot dir-se que es van fer 
amics. Va exhibir el seu soci camàlic pels carrers cos-
teruts del poble i al cap d’una setmana van fer el pri-
mer treball plegats: calia portar una bona picossada del 
pou de gel al poble de l’altre costat de la vall per curar 
el que semblava una meningitis. Va ser una primera 
missió gratuïta, però molt vistosa i exitosa. Els dos so-
cis eren tan talentosos en les seves atribucions que el 
que havia començat com un entreteniment, va acabar 
com una empresa realment lucrativa. El matxo carre-
gava de valent i el Mateu tractava tothom amb molta 
mà esquerra. No descuidava el negoci, però sabia quan 
havia de fer favors. La seva línia principal d’acció era el 
transport entre les dues façanes de la vall, connectar els 
pobles a un costat i altre del torrent. 

Un dia, l’Aurembiaix li va donar un mocador de fil 
molt ben plegadet. Li va dir que a dins hi havia una 
carta molt personal, i li va demanar que el portés a cal 
traginer, al poble del davant. Aquest era un dels encàr-
recs que no cobrava. I menys a l’Aurembiaix. Mentre 
el matxo carregava oli i vi nou, ell portava el mocador 
a la faixa, que no agafes la fortor de l’animal. Quan va 
arribar al poble, va demanar per cal traginer. Carallot, 
li van dir, no en tenim cap altre que tu, de traginer. De 
tornada, va anar a ca l’Aurembiaix a donar-li el moca-
dor, i a dir-li que no hi havia cap cal traginer al poble 
del davant. “Que n’ets de maco, Mateu. Aquest missat-
ge és per tu!”, va contestar ella amb les galtes enceses.

“Caram, doncs. Si no et fa res, Aurembiaix, me’n 
vaig al poble de davant a rebre’l. Estic impacient per 
saber què diu”. 

I per això sabem que el Mateu, a més de traginer, 
era poeta.

He vist un mamut
///////////////////////////////////////////////////////////////////////
ENRIC QUÍLEZ · President del Grup de Recerca de Cerdanya

El poeta traginer
///////////////////////////////////////////////////////////////////////
TITUS LLANGORT · Guionista 

OPINIÓ

“En una altra vida”
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A la Carme, in memoriam: cada any la felicitava pel seu sant
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
JOSEP ESPUNYES · Escriptor

Et vaig co-
nèixer fa uns 
cinquanta-

dos anys. Ho vaig 
fer a través del 
teu company en 
la vida, en Quim 

Pomares, que va 
ser professor meu 
de català quan 

a Barcelona s’hi va poder tornar a 
ensenyar català després de molts 
anys de prohibició governativa.

Vaig conèixer, primer de tot, 
una Carme lliurada plenament a 
la família. Et desvivies per la teva 
mare, ja gran i viuda, i pels tres 
fills que havies engendrat; dos 
nens, l’Ernest i en David, i una 
nena, la Meritxell. Tanmateix, 
aquesta dedicació a la família no 
era cap entrebanc perquè sentissis, 
sensible, humana i intel·ligent com 
eres, el crit de les moltes llibertats 
perdudes que el poble català patia 
arran de la dictadura franquista 
que ens vèiem obligats a suportar. 
Manca de llibertats socials, com per 
exemple la prohibició de reunió i 
de vaga de la classe treballadora, 
o manca de llibertats nacionals, 
com per exemple la persecució 
sistemàtica de la gent que lluitava a 
favor d’una Catalunya progressista i 
independent. 

Una Carme que, conseqüent amb 
la teva manera de pensar, receptiva 
al batec de la vida que t’envoltava, 
sempre estaves disposada a 
participar en tota mena d’actes de 
caire social que demanessin justícia; 
i, d’altra banda, també disposada a 
col·laborar en tot allò que signifiqués 
reforç i coneixement de la cultura i 
les tradicions de la nostra terra. I 

això, ja fos en reunions veïnals o 
bé en manifestacions al carrer. Vas 
ser una lluitadora de cap a peus. 
Algunes vegades i tot, tu i en Quim 
havíeu pres posicions polítiques —i 
ho dic perquè em consta— amb risc 
de ser detinguts i acabar tots dos en 
alguna llòbrega cel·la de comissaria.

Tu, Carme, eres poble, et senties 
poble i vas lluitar des de l’anonimat 
del poble a favor de la justícia i la 
llibertat del teu poble. Ara bé, tu, 
com tantes i tantes persones que 
vau lluitar des de l’anonimat del 
poble, no vas ser notícia destacada 
en cap dels nostres diaris, ni vas 
tenir unes paraules de record en cap 
de les nostres emissores de ràdio, ni 
constaràs en cap entrada d’alguna 
de les nostres enciclopèdies, però el 

teu record perviurà entre nosaltres 
sense oblit.

Sí, Carme, perviuràs entre 
nosaltres, els amics i els coneguts, 
com hi perviuen totes les persones 
que han transmès valors humans 
que no moren, valors humans 
que són per sempre. Valors que es 
diuen amistat, lleialtat, honestedat, 
solidaritat... Són aquells valors que 
dignifiquen la vida de les persones i 
que donen sentit al fet de viure. 

Gràcies, Carme, per l’exemple de 
vida que vas donar, tant a la família 
com als amics, des de la vitalitat de 
la llunyana joventut que vas tenir 
fins a la serenor de la vellesa de 
noranta-dos anys en què ens vas dir 
discretament adéu i te’n vas anar. 

Descansa en pau.  

La Carme, a noranta anys. Foto: Meritxell Pomares.
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Les darreres setmanes, veïns de 
diverses ciutats espanyoles han 
sortit al carrer per manifes-

tar-se en contra de la saturació tu-
rística que pateixen tot just sortir de 
casa o, fins i tot, sense moure-se’n. 
Es tracta de llocs enormement mas-
sificats en èpoques de gran afluència 
de forasters, com és el cas de les illes 
Canàries i Balears o la mateixa ciutat 

de Barcelona, que semblen haver arribat al límit —si no 
l’han ultrapassat ja— de la seva capacitat d’absorció tu-
rística. És el risc de morir d’èxit.

I al Pirineu? Correm aquest risc? Comparativament, 
potser encara no. Tanmateix, una anàlisi crítica de la 
nostra realitat farà encendre alguns senyals d’alarma 
que no hauríem de menystenir si no volem acabar pa-
tint del mateix mal que les grans destinacions turísti-
ques del país. Ara encara hi som a temps. El Pirineu 
és molt extens i divers i, per tant, el fenomen turístic 
no es viu a tot arreu de la mateixa manera. Tenim dos 
territoris, la Val d’Aran i la Cerdanya, força tensionats 
pel turisme de segones residències i de lloguer d’apar-
taments particulars que incideix directament en un 
mercat immobiliari de preus a l’alça i escassetat d’ofer-
ta, del qual en són víctimes els habitants permanents, 
especialment els joves que volen emancipar-se. Aquí, 
per tant, tenim un problema seriós derivat directament 
de la pressió turística.

El músic cerdà Pep Lizandra ha compost diverses 
cançons en què reflecteix la transformació que ha vis-
cut el Pirineu les darreres dècades. Amb un estil irònic 
i alhora punyent, desgrana com ha canviat la societat 
de muntanya des de mitjan segle XX fins als nostres 
dies. Peces com ara La mula vella, Som gent de muntanya, 

Montserrat o Ja han arribat ho expliquen molt bé. En una 
altra de les cançons, El poble, trobem una estrofa demo-
lidora: “Els pocs joves no cuiden horts, / ni feixes ni camps. / 

Ara es cuiden dels estiuejants. / I fan de jardiners, de paletes 

i de cuiners. / Diu que cal estar oberts al progrés.” Ho podeu 
escoltar al disc Muntanyes de vida, del duet La Sonsoni, 
format per Elies Porter i el mateix Lizandra.

Al Pirineu, com a tot arreu, els turistes es mouen 
pels estímuls de la societat de consum. En conseqüèn-
cia, pugen a corrua feta el Carlit, la Pica d’Estats o el 
Parc Nacional d’Aigüestortes, alhora que ignoren les 
muntanyes de la vora, tant o més atractives i habitu-
alment ben poc transitades. Al capdavall, els humans 
som animals gregaris. Ens agrada anar als llocs de què 
tothom en parla i, és clar, ens hi trobem tothom. Els 
pirinencs, quan fem de turistes, no som pas diferents de 
la resta de la humanitat.

Del turisme en viu molta gent, al Pirineu. És un 
sector clau en l’economia del territori, en la creació de 
llocs de treball i en la fixació de la població. Per tant, és 
un sector a preservar. I la millor manera de fer-ho és 
fomentant-ne un creixement ordenat que ha de passar, 
necessàriament, per la protecció de l’entorn i de la so-
cietat de muntanya i, paral·lelament, pel suport decidit 
a la ramaderia extensiva, l’agricultura ecològica, la pro-
ducció agroalimentària i la petita indústria adaptada al 
medi. En altres paraules: l’equilibri entre els diversos 
sectors econòmics. Més en curt: sentit comú.

OPINIÓ

Al Pirineu, com a tot arreu, 
els turistes es mouen pels estímuls 
de la societat de consum

El risc de la saturació turística
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
ISIDRE DOMENJÓ · Escriptor
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La pressió estètica
/////////////////////////////////////////////
FÀTIMA BENTOLDRÀ · La Seu d’Urgell

Cada indivi-
du, inde-
p e n d e n t -

ment de la seva 
aparença física, 
té la capacitat de 
fer grans coses. 
La veritable inca-
pacitat és creure 
que no som capa-

ços d’assolir quelcom.
Malauradament, sovint ens tro-

bem amb comentaris negatius com 
“no ets bo en això” o “no serveixes 
per allò” o “estàs/ets així o aixà”, 
judicis de valor, totalment subjec-
tius per part de totes les persones, 
encara que especialment durant la 
infància i a les escoles. Aquests co-
mentaris tenen un impacte profun-
dament negatiu en la persona que 
els rep, afectant la seva autoestima 
i autoconfiança. És crucial que des 
de casa promoguem el respecte i 
l’acceptació cap a la imatge física 
de cada persona i fer-nos capaços 
de veure i valorar a cada individu, 
perquè cadascú, indiferentment de 
com sigui físicament, té unes capa-
citats úniques i molt a aportar. 

És important recordar que tant 
l’agressor com l’agredit solen patir 
de baixa autoestima i de no sen-
tir-se estimats. Aquestes situaci-
ons es poden millorar treballant 
en la nostra pròpia autoestima i 
fomentant un ambient de respecte 
i acceptació. Hi ha diverses mane-
res de millorar aquest estat, com 
l’aprenentatge i acompanyament en 
la gestió emocional, i l’educació en 
valors positius, com la diversitat i la 
inclusió, entre d’altres.

Us convido a prendre conscièn-
cia d’aquest tema, amb la finalitat 
d’aportar un granet de sorra per a 
una societat més justa i equitativa, 
en la que es practiqui més el respec-
te i l’acceptació de la imatge i cossos 
de totes les persones. 

Hem de fomentar una cultu-
ra on cada individu sigui valorat 
per les seves capacitats i no per la 
seva aparença física. Així, podrem 
construir un món on tothom tingui 
l’oportunitat de desenvolupar les 
seves fortaleses i els seus talents, i 
així esdevenir, persones més felices.
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A 

principis del mes d’agost 

de l’any 1924 els balnearis 

d’arreu del país es trobaven 

plens de gom a gom d’estiuejants. 

Les fulles del calendari s’esfuma-

ven dels despatxos de tots aquells 

polítics inquiets a l’espera del re-

torn a la normalitat constitucio-

nal. El neguit per la situació política 
del moment es deixava sentir aquells 

dies a la premsa arran de la publicació d’una carta del 
líder conservador Antoni Maura on «recapitulaba sus 

anatemas, condensados en el que le merecía la Dictadura» en 
especial per la instauració del nou partit governamental 
Unió Patriòtica, autèntic calaix de sastre dels discursos 
més recalcitrants. La cèlebre carta del polític mallorquí 
fou donada a conèixer a l’opinió pública amb un afegitó 
del propi general Primo de Rivera on «enumeraba los 

éxitos que había logrado en su gestión», sentenciant amb un 
efusiu triomfalisme, «España, afortunadamente, empieza a 

ser otra; ya cada Ayuntamiento y cada villa son algo honorable 

que progresa; ya se asiste a las escuelas, y se lavan los niños en 

los pueblos, y no se cortan árboles a capricho». Les paraules 
estèrils i puerils del nou dictador contrastaven amb una 
realitat molt diferent, on el caciquisme lluny de desaparèi-
xer semblava renéixer amb més força.  

Res més lluny de la realitat d’aquelles proclames 

patriòtiques, els frondosos boscos del Pallars eren 

testimonis d’una realitat molt diferent. A principis 
del mes d’agost, el guardabosc Baldomero Farré Solé in-
formava de com «prestando servicio de vigilancia en el monte 

«Tres Comuns» de Sort y Otros y en su partida «Clot de Ora-

dé» he encontrado cortados fraudulentamente treinta y cinco 

arboles y al pie de sus tocones de un diámetro de dieciocho cen-

tímetros á treinta y dos por una longitud de ocho metros». La 
detallada comunicació anava dirigida, entre d’altres, a l’Al-
calde de Sort, on s’afegiria a la multitud de cartes rebudes 
per part del «Cuerpo Nacional de Ingenieros de Montes» de la 
província de Lleida en relació a les infraccions comeses en 
els boscos de la jurisdicció de la vila de Sort.

L’any 1920 el municipi de Sort reunia 1.109 habitants 
de fet, repartits entre la mateixa vila de Sort (174 cases 
obertes i 979 hab. de fet) i els pobles de la Bastida (14 cases 
i 69 hab.), Bressui (6 cases i 31 hab.) i Pernui (5 cases i 30 
hab.). La vila de Sort es trobava situada al costat ma-

teix del riu Noguera Pallaresa, «que passa fregant les 

seves cases esgrahonades fins al repèu del serrat que corona 

lo castell». Al capdamunt de la vila, les ruïnes de l’antic 
bressol dels comtes de Pallars, «poden contemplar-se encara, 

puix que en part, los vells murs, servexen de tanca al cemen-

tiri enclavat en lo séu recinte». La població esgraonada als 
peus de l’antic castell, es trobava constituïda «per carrers 

excessivament estrets», què acollien, fa un segle, una pròs-
pera activitat comercial impossible d’enumerar. Sort era 

un centre comunicació, administratiu i de serveis 

de primer ordre per tots els pobles de la muntanya, 

disposava de telègraf i telèfon, estafeta de correus i 

de caserna de la Guàrdia Civil.

Arrel dels funestos aiguats de l’any 1907, «un ilustrat 

enginyer de la provincia ideà la desviació del Noguera, apar-

tant-lo de les cases pera que quedessen aquestes defensades con-

tra la amenaçadora corrent fluvial y al ensemps poderse apro-

fitar una important partida de terra». L’esforç i constància 

dels seus habitants al llarg de disset anys havien dut 

a terme aquell somni irrealitzable de desviar el curs 

del Noguera Pallaresa, convertint part de l’antiga llera 
«en ferma carretera y bonich passeig, beneficiant axí la capital 

pallaresa que, ab tot y portar lo nom de Sort, es digna de millor 

ventura». L’altra part de l’antic curs del riu s’havia convertit 
en un canal sobreeixidor durant les freqüents avingudes. 
Les obres de defensa de la vila encara no havien acabat, la 
crescuda de la Noguera Pallaresa, del maig de l’any 1921, 
havia descalçat part del pont nou així com el fràgil «muro 

de ribera para defensa del terraplén de la carretera». La manca 
de pressupost, unida a una laberíntica burocràcia, havia 
portat a la realització d’obres «que bien podríamos llamar-

las provisionales y que casi exclusivamente tenían por objeto 

el mantenimiento del puente, el cual amenazaba derrumbarse 

como consecuencia de una violenta socavación en los cimientos 

[…] todo ello se hacía en espera de que se podría proponer algo 

práctico en que podría dar a este problema de la defensa de Sort 

una solución práctica».

Les obres de defensa de la vila de Sort es trobaven 

en un atzucac fins que la visita reial d’Alfons XIII, 

el juliol de l’any 1924, va contribuir de forma eficaç 

a resoldre aquella situació. El monarca, després d’un 
emotiu discurs, va prometre «daría orden al subsecretario 

de Fomento, general Vives, para que, sin pérdida de tiempo, se 

procediese a la construcción del muro de defensa en la travesía 

de la carretera». El general Vives, allà present, «tomando 

como orden el deseo manifestado por el Rey, ofreció que sería 

pronto construido dicho muro, lo mismo que otras obras que 

eran necesarias, por ser de interés general para toda la región».
Gairebé un mes després del pas del seguici reial la 

partida necessària per dur a terme les obres seguia 

sense arribar. En aquest context, la situació política 

i administrativa a l’Ajuntament de la vila de Sort es 

va interrompre de forma inesperada el dissabte, dia 

9 d’agost de l’any 1924. Aquell dia, «previa convocatoria al 

efecto, reunidos el Ayuntamiento pleno en sesión extraordina-

ria […] se procedió á tratar del segundo objeto de la convo-

Ara fa cent anys, un estiu mogut a la vila de Sort (Agost, 
1924))
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
DANIEL FITÉ ERILL · Historiador. Graduat en Història (UB) i estudiant del Grau en Dret (UOC)

El 19 d’agost de 1924, la promesa del rei 
Alfons XIII es feia realitat i es publicava 
l’assignació d’un crèdit de 200.000 pessetes 
per a les obres de defensa de Sort contra les 
inundacions del riu Noguera Pallaresa
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catoria que es la suspensión y destitución del Señor Secretario 

en vista de varias denuncias y quejas de que ha sido objeto y 

que se concretarán en el oportuno expediente que al efecto se 

instruirá inmediatamente». L’acord inesperat «referente á la 

suspensión por treinta días ó el termino legal y preciso para 

instruir expediente de destitución» va agafar per sorpresa al 
propi afectat, el secretari Pere Sansa Monjo, natural de 
Sort, advocat, de 28 anys d’edat. El damnificat va repli-
car que l’acord resultava nul perquè s’havia modificat la 
convocatòria a la reunió de forma inesperada instruint a 
continuació una investigació prospectiva per aconseguir 
la seva destitució.

Les forces vives de Sort encapçalades per l’alcal-

de Lázaro Sibis Fort i la resta de regidors nomenats 
«en virtud de órdenes dadas por el S. Delegado Gubernativo de 

este partido» en la sessió del dia 3 de juliol de l’any 1924, 
van acordar designar com a secretari, de forma interina, 
a Josep Llinàs Sambola, natural de Sort, advocat, de 27 
anys d’edat. L’endemà diumenge, el secretari suspès va 
complir el compromís ineludible d’entregar al «Sr. Llinás 

cualquier documento que se necesite para cumplir algún servi-

cio urgente» fent constar la resolució acordada era contra-
ria a la legislació vigent, «puesto que no se me notifica la re-

solución tomada por el Ayuntamiento respecto á la suspensión 

ó separación del cargo de Secretario, ni si a mediado acuerdo 

sobre la entrega de la documentación mediante inventario ni 

otros extremos esenciales».
La polèmica destitució va venir acompanyada 

d’un procés gairebé inquisitorial on es va fer una 

llarga llista de càrrecs contra la seva gestió i actuació 

com a secretari de la vila de Sort, destacant, «no existe 

inventario de los papeles y documentos del archivo municipal; 

notándose un verdadero desorden en la custodia de los mismos, 

una confusión en su colocación y, en fin, un completo desbara-

juste en todo lo que se refiere a las obligaciones». L’afectat ini-
ciaria ben aviat un recurs contenciós administratiu contra 
aquella actuació arbitrària de les autoritats municipals, 
basada segons ell en calumnies, amb un menyspreu teme-
rari envers la veritat. Un cessament fundat en el desig 

de substitució del secretari, figura clau de l’adminis-

tració municipal, per una persona addicta a les idees 

del nou consistori.

Ara fa cent anys, el dimarts, dia 19 d’agost de l’any 

1924, la promesa del rei Alfons XIII es feia realitat. La 
«Gaceta de Madrid» publicava l’assignació definitiva d’un 
crèdit de 200.000 pessetes, «para las obras de defensa de la 

villa de Sort contra las inundaciones del Noguera - Pallaresa». 
Una setmana després, el dimecres, dia 27 d’agost, una Re-
ial Ordre ordenava «a la División Hidráulica del Ebro que 

haga con toda urgencia el proyecto comparativo con el de muro 

de ribera para defensa del terraplén de la carretera con arreglo 

a la propuesta contenida en el informe del Ingeniero Jefe» as-
signant un pressupost líquid de 132.457 pessetes per a dur 
a terme les obres més urgents.

Un cel d’un blau intens lluïa sobre la terra ver-

mella de la vall de Siarb, els ramats iniciaven lenta-

ment el seu retorn cap a la terra baixa. La temperatu-
ra havia refrescat extraordinàriament, «de modo, que por 

las noches se hace necesario el abrigo». L’estiu de l’any 1924 
arribava a la seva fi, a les faldes del menhir del Port del 
Cantó un pastor descansava albirant els contraforts de la 
serra del Cadí. Els seus pensaments es perdien en aquells 
dies cap a l’horitzó llunyà del Marroc, en els blaus carrers 
de Xauen. Continuarà!

Vista general de la vila de Sort en el segon quart del segle XX, destaca la nova llera del riu Noguera Pallaresa, el sobreeixidor i la nova carretera, protegida 
per les citades obres de fortificació. L’església parroquial de Sant Feliu i l’antic castell sobresurten dins una trama urbana poblada de vida. Foto Zerkowitz. 
Arxiu familiar de cal Serni de Cabó, TC_590/2024.
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El cuiner Josep Maria Troguet reconegut com a “Ciutadà 
de l’Any de La Massana” per la recuperació de l’escudella
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
REDACCIÓ ·  La Massana 

El cuiner Josep Maria Troguet ha estat escollit Ciu-

tadà de l’Any de La Massana en el marc de la fes-
tivitat d’El Roser. El passat diumenge, dia 14 de ju-

liol, la cònsol major,  Eva Sansa, li va lliurar a Troguet 
un premi en reconeixement la feina feta per recuperar –el 
2014– la forma tradicional de la popular escudellada de la 
parròquia.

Aquest premi es va instituir el 2010 i la primera guar-
donada va ser Dolors Ribes, per la seva implicació amb 
les tradicions massanenques. Catorze anys després, el pre-
mi ha estat per al seu fill, Josep Maria Troguet, “la perso-
na que ha estat al capdavant per fer ressorgir l’escudellada 
popular de Sant Antoni, engrescant cuiners professionals 
i un equip de voluntaris. Avui ja podem dir que l’escudella 
de la Massana és la més bona i la més professional, com 
diu el Josep Maria, ben desgreixada però amb tot el sabor”, 
va afirmar la cònsol major, Eva Sansa.

Troguet va rebre l’escultura que porta per nom “Ciu-

tadans Solidaris”, creada al 2010 per l’artista Jordi Casa-

major. El cuiner massanenc es va mostrar molt emocio-
nat per l’homenatge. “Em satisfà rebre aquest guardó i que 
se’m reconegui com una persona rellevant de la parròquia, 
passant a formar part d’aquest Homenatge que va comen-
çar amb la meva mare”.

A banda de l’escultura commemorativa, Troguet tam-
bé va rebre una pintura que reflexa la festa de l’escudella 

a través de la mirada de l’artista massanenca Dolors No-

vellas.

A partir d’ara, el nom de Josep Maria Troguet figurarà 
amb una placa, a la plaça de la Ciutadania, amb la resta de 
persones que han estat guardonades al llarg dels anys.

La festa es va tancar amb l’actuació de l’Esbart Valls del 
Nord. Els dansaires van convidar a ballar l’esquerrana a les 
autoritats i assistents a l’acte.

Troguet ha estat escollit ciutadà de l’any de la Massana / Eduard Comellas

El cuiner es va mostrar molt emocionat per l’homenatge. A partir d’ara, el seu nom figurarà en una placa, 

a la plaça de la Ciutadania, amb la resta de persones que han estat guardonades 
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Joves del Pirineu

Abril Obiols: “El padrí sempre ha 
tingut històries per explicar, m’ha 
transmès la curiositat per les coses”

És des de petita que escrius histò-

ries? 

Escriure, el que es diu escriure, de pe-
tita no ho feia. El que sí que feia era 
inventar-me mil històries, era filla 
única i molt sovint em tocava jugar 
amb mi mateixa. Aquesta part creati-
va em ve del meu pare.

Així, quan vas començar?

No va ser fins fa un parell d’anys que 
vaig començar a escriure algunes de 
les històries que se m’acudien, no to-
tes. A casa tinc unes quantes llibretes 
i sovint tinc la necessitat d’escriure-
hi idees i sensacions que em venen al 
cap escoltant una cançó o recordant 
un fet.

Acabes de guanyar el 1r premi del 

8è Concurs WhatsApp Relats amb 

una narració potent i d’una gran 

força expressiva…

A la deriva és la història d’un grup de 
persones migrants, que travessen el 
mar en pastera per arribar al nostre 
continent. Tot i que la història té un 
final dramàtic perquè els protagonis-
tes no aconsegueixen sortir-se’n i no 
poden complir l’objectiu d’arribar a 
tocar terra.

I també vas guanyar, tot just fa un 

mes, el Premi Joles Sennell de con-

tes infantils, en la categoria d’au-

tors joves…

Un món sense color és un conte 
d’aquells que em vaig inventar de pe-
tita. La Cristina Canturri, la meva 

professora de català, a qui li dec que 
m’hagi esforçat a escriure, em va ani-
mar a presentar-me al concurs. La 
història explica com es formen els co-
lors i la vaig rescatar de la meva me-
mòria infantil. Què millor que pre-
sentar a un concurs de contes per a 
nens, una història inventada per una 
nena, vaig pensar.

Abans de l’escriptora, existeix la 

lectora. Llegeixes?

Tampoc tant, però des de petita que 
llegeixo. Potser també perquè a casa 
es respira aquest ambient, tant a la 
nostra com a la dels padrins hi ha 
enormes prestatgeries plenes de lli-
bres. La meva mare i la meva padrina 
són molt lectores.

I què llegeixes? Quins autors 

t’agraden?

Una mica de tot, però potser em de-
canto més pels llibres juvenils, els tí-
pics d’aventures i   misteri, amb una 
mica de drama. Quant als autors pre-
ferits, em passa com amb les cançons: 
no és que m’agradi un cantant en 
concret, trio la cançó. Amb els llibres 
succeeix el mateix.

Diuen que els joves d’avui estan 

massa pendents del mòbil i no te-

nen temps per llegir. Han deixat 

de llegir?

És que depèn molt de la persona. Tam-
bé hi fa molt si el teu entorn et trans-
met que llegir és important i interes-
sant, però depèn molt de la persona. 

P e r 
exem-
ple, tinc 
amics que 
no llegeixen mai 
perquè no els agrada o no en tenen el 
costum, però en tinc altres que s’em-
passen dos llibres a la setmana. Ara 
bé, també és veritat que la majoria de 
joves no són gaire de llegir.

El teu padrí, Josep Obiols, ha pu-

blicat llibres i és un gran divulga-

dor de dites i llegendes de la Vall 

de Cabó. Ha estat una influència 

per tu?

Jo crec que sí. El padrí sempre ha tin-
gut històries per explicar, sabia de tot 
i m’ha transmès la curiositat per les 
coses. És un gran explicador d’histò-
ries.

Et sents escriptora?

No ho sé. Així que em faig gran, tinc 
més inseguretat a l’hora d’escriure, 
penso que potser no és prou bona 
aquella història o potser m’exigeixo 
més, no ho sé. Però, sí, m’agradaria 
provar d’escriure de debò, vull dir 
més seriosament. De moment, a l’ho-
ra de triar batxillerat, m’he decantat 
per l’humanístic.

Abril Obiols Martínez és de la Seu d’Urgell, té 16 
anys, i el curs vinent començarà batxillerat a l’IES 
Joan Brudieu.
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Puigcerdà acollirà el XIII Congrés Europeu de 
Muntanya amb el títol ‘Dissenyant el futur de 
les economies de muntanya’ amb l’objectiu 

que les economies d’aquests territoris siguin més 
sostenibles, resilients i pròsperes.

Del 15 al 18 d’octubre es  celebra a Puigcerdà la 
XIII edició del Congrés Europeu de la Muntanya 
(European Mountain Convention, EMC), orga-
nitzat per Euromontana, en col·laboració amb la 
Generalitat de Catalunya i el Centre de Recerca 
Ecològica i Aplicacions Forestals (CREAF).

El tema central el Congrés serà el repte d’atraure, 
acollir activitat econòmica i població als 
territoris de muntanya, juntament amb la visió 
2050 per a les zones de muntanya, que es va 
definir durant l’anterior Congrés Europeu de la 
Muntanya (Calàbria, Itàlia) el 2022.

En sessions plenàries, taules rodones amb experts 
i tallers participatius, es tractaran els problemes 
que afecten aquests territoris i es proposaran 
solucions concretes que es puguin implementar:

Com seran les economies de muntanya del 
futur?

Com es dona més valor als productes 
agrícoles i reintroduir el sector secundari a 
les zones de muntanya?

Com es pot augmentar la resiliència de 
les economies de muntanya mitjançant la 
diversificació?

Quins models econòmics cal potenciar 
en un context de transicions ambientals i 
climàtiques?

Com atraure i retenir treballadors?

Com aprofitar els vincles entre les zones 
rurals i les urbanes per construir economies 
de muntanya pròsperes i resilients?

XIII Congrés 
Europeu de 
la Muntanya
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Reptes

Les economies de muntanya es fonamenten en 
sectors clau que impulsen aquestes zones, oferei-
xen feina a les comunitats locals i proporcionen 
serveis ecològics essencials per a la població. 

Aquests territoris s’enfronten a reptes econòmics, 
socials, ambientals, agreujats per les seves limita-
cions geogràfiques.

El Congrés és una oportunitat per explorar 
solucions i trobar maneres de superar aquests 
desafiaments, reflectits en la recentment aprovada 
Estratègia del Pirineu i en l’Estratègia catalana 
d’adaptació al canvi climàtic 2021-2030.

Euromontana, juntament amb una de les entitats 
membres, organitza cada dos anys el Congrés en 
una regió diferent i en aquesta edició la Generalitat 
de Catalunya va presentar la seva candidatura.

Aquest esdeveniment és el principal punt de tro-
bada per als actors de muntanya a Europa i atra-
uen centenars d’experts i parts interessades de 
diferents sectors de tot Europa, inclosos represen-
tants de la Comissió Europea, ministeris, empre-
ses locals, universitats i agències de desenvolu-
pament. 

Ferran Cantariño Iglesias (Arxiu del Parc Nacional d’Aigüestortes i Estany de Sant Maurici)

Per a més informació:



20

Josep Cases ‘Terrisses’: “Molta gent puja a Tor pel mor-
bo, a fer-se fotos i mirar-nos com si fóssim salvatges”
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
FELIU SIRVENT · Sort

Josep Cases Calvet “Terrisses” (Llagunes, 1952) És escul-
tor, ramader i regidor de l’Ajuntament d’Alins.

D’on et ve el nom de Terrisses?

Quan vaig pujar de Barcelona d’aprendre l’ofici d’escultor i 
me’n vaig tornar al Pallars, a finals dels setanta, vaig voler 
aprofundir en l’essència dels terrissaires vells i vam mun-
tar un forn de tupins a sota de la guixera de Sort. D’aquí 
que em diguessin Terrisses. Tot ho feia com abans: el forn 
de llenya, la terra del mateix lloc, colar-la a la bassa, buscar 
les engalbes i la pedra foguera per fer els vernissos…
 
Bàsicament, treballes la fusta i la pedra…

La pedra, la fusta, el fang, el bronze… vaig fer l’apre-
nentatge amb tota mena de materials. L’escultor  Joan 

Rebull  em va recomanar perquè anés a París. Allà 
vaig aprendre molt i vaig tractar amb molts artistes.   

Escultor i també ramader?

També. Després que Montes del Estado acabés amb el 
pasturatge als boscos, va arribar l’Artur Blasco, que era 
el responsable d’ordenació d’explotacions. L’Artur era un 
home espavilat i de seguida va entendre el problema i les 
conseqüències d’aquell abandonament i vam posar un ra-
mat de cabres, amb un conveni de col·laboració, en una 
finca de Cassovall. Més endavant vam promocionar els 
rucs i les mules. Fins fa poc, tenia cavalls a Tor i l’altre dia 
se me’ls van emportar perquè deien que els tenia abando-
nats. Per tant, sí, també soc ramader.

I estaven abandonats els cavalls?

De cap manera. Els cavalls passaven l’hivern a Tor, en soc 
l’amo, els van trobar en bon estat i ben alimentats, així ho 
van reconèixer. La llei vella de Tor diu que el bestiar que a 

l’hivern marxa del poble, haurà de pagar conlloc a la mun-
tanya comunal com si fos de fora. És lògic, estem parlant 
de 13 cases i un promig de 10 caps de bestiar gros per casa 
i 5 de bestiar xic. Així ho deia l’escriptura vella.
 
I també portes el cuc de la política a dins…

Al Pirineu ens vam ajuntar tots per lluitar contra el fran-
quisme, amb l’Amadeu Gallart  i els  Ganyet de la Seu, 
Kiko de Llessui, Ramon de Montardit, Podadé de 
Sort…  Fa anys vaig ser regidor a Sort per ICV i ara ho 
soc a l’Ajuntament d’Alins pel PSC. Per mi la política és 
un sentiment que em ve de lluny, ja aixecava cotxes dels 
grisos al Paral·lel de Barcelona contra Franco.
 
Què és per tu la política?

Fer un món millor. El 1984 vaig presentar una ponència 
al congrés del PSC i em van tractar de tot perquè pro-
posava canviar l’exèrcit per serveis socials. Això els devia 
semblar massa esquerranós (riu).
 
Un esquerranós que va estudiar per capellà al semi-

nari de la Seu…

En aquells anys tots els fills de rois del Pallars anàvem al 
seminari de la Seu, ja se’n va ocupar el bisbe Iglesias de 
Durro:  Kiko de Llessui,  Ignasi Bruna  d’Escaló,  Joan 

Font de casa Mestre Pere de Pobellà… Vam arribar a ser-

ENTREVISTA
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“El contracte d’arrendament per a les 
pistes d’esquí que va fer Sansa hauria 
pogut ser bo, però van estar 25 anys 
discutint i l’ambient es va enrarir molt. 
La mala hòstia encara no s’ha acabat”
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hi vuit-cents estudiants allà tancats. He de dir que en tinc 
molt bon record. Vam estudiar el batxillerat i vam rebre 
una bona formació. Quan hi havia mossèn  Barbal, que 
era fill de casa Barbal d’Enviny, ens donava classe de quí-
mica i ens va ensenyar a fabricar pólvora. Un dia, l’explo-
sió va ser tan forta que encara se’n parla ara (riu).

Ets un pirinenc pallarès de soca-rel…

Vaig néixer a casa Tonico de Llagunes, al quarto fosc, per 
això soc roi: la terra roia, les pedres roies i l’aigua quan 
plou també és roia (riu). A Llagunes se’ns van cremar els 
pallers i vam fer cap a Ribera de Cardós. El 1980 vam anar 
a refer les cases de Tor amb Palanca i vaig fer de masover 
a casa Perexic, a casa Bernat, i una temporada a la Pereto-
na… Treballàvem conjuntament amb la colla de Palanca. 
Pepe de Sansa va fer un contracte d’arrendament per a les 
pistes d’esquí que era millor que el de Llessui. El resultat 
hauria pogut ser bo, però van estar 25 anys discutint qui 
tenia dret i qui no en tenia, l’ambient es va enrarir molt, 
van començar les baralles i van matar aquells xicots de Vic 
que havien pujat a treballar. I a mi em va anar pels pèls. 
Ara la mala hòstia encara no s’ha acabat.

Malgrat tot, la Vall Ferrera és un paradís?

Sí que ho és. El que passa és que no hi queda ningú, s’ha 
despoblat totalment. Sempre he estat un defensor de la 
carretera de Tor fins al Port de Cabús. Pepe Borrell de la 
Pobla, quan era ministre, va fer un estudi de viabilitat que 
calculava el pas de 1.200 cotxes a l’estiu i 1.700 a l’hivern. 
Calculava tota la mobilitat que generen les pistes de Pal, 
Arinsal, Ordino i Arcalís i alliberava l’embús de Sant Julià 
de Lòria. Amb la carretera de Tor, Andorra tindria dos 
sortides i el Pallars en tindria una que hauria anat molt bé.
 
Quina vinculació tens ara amb la muntanya de Tor?

Com et deia, l’any dels morts vaig pujar a Tor per refer les 
cases amb la colla de Palanca. Més endavant vaig comprar 
una terra i vaig ser propietari del privat que, per altra ban-
da, també et dona obligacions: tapar forats, pujar a l’hi-
vern i intentar guardar els drets de l’escriptura vella. Les 
escriptures velles de Tor són millors que la Constitució 
espanyola i la francesa, tothom té els mateixos drets i les 
mateixes obligacions: foc i lloc, any i dia.

Tor conserva un entorn privilegiat. El Parc Natural 

de l’Alt Pirineu s’ocupa de protegir-lo?

La pitjor bestiesa que han pogut fer a l’Alt Pirineu és cre-
ar el parc. S’han carregat els pagesos, si fas un corral de 
conills en un poble, venen els ecologistes, et denuncien 
i et foten a la presó. Has de pensar que no pots fer ni un 
femer. És una manera de dir. Al Pirineu han fet unes nor-
matives com si es tractés d’una gran capital.
 
L’èxit de la sèrie de Carles Porta ha portat una allau 

de visitants, motos i totterrenys. Què en penses?

No, no, l’única cosa que ha portat és més Seprona i més 
denúncies. Tinc els cotxes allà i me’ls trinxen, primer et 
foten les bateries i després denuncien. Tor no té ni llum, 
ni aigua ni clavegueres. Al mateix municipi, Alins té pisci-
na, Àreu té piscina i Tor no té clavegueres. Els forestals en 
comptes de preocupar-se dels arbres morts que hi ha i de 
cuidar el bosc, només s’ocupen denunciar si passa algú i si 
hi ha algun cotxe, segons ells, abandonat. Me’ls volen fer 
retirar perquè diuen que contaminen, però jo els responc: 
torneu-me’ls nous o bé feu la carretera.
 
Però és evident que els caps de setmana, d’ençà de la 

sèrie, s’hi atansa molta gent encuriosida…

A Tor ha pujat una quantitat de gent moguda pel morbo, 
només venen a fer-se fotos, fer el ruc, criticar i mirar-nos 
com si fóssim salvatges, com si fóssim uns criminals de 
pel·lícula. Això és el que ha portat a Tor les històries 
del Carles Porta.
 
Es parla de restringir el pas de vehicles a Tor. 

Restringir el trànsit? Porto 40 anys intentant que puguin 
passar 1.700 cotxes diaris, què volen restringir si ja no hi 
passa ningú? Ahir mateix hi vaig anar des d’Andorra. El 
que han de fer és la carretera, jo porto 42 anys allà dalt 
fent feines que hauria de fer l’Estat. A Tor mana el fred: a 
partir de la primera gelada, no hi queda ningú.

Fa pocs dies va morir Marta Ferrusola, originària de 

Farrera per part de mare. Tu la vas tractar?

Sí, va morir la nostra Marta de casa Manresà de Farrera. 
La vaig tractar força. S’estimava molt el Pallars i la Vall 
Ferrera. Han fet un gran muntatge amb el cas Pujol i la ve-
ritat és que no hi ha cas. Deuen esperar que es mori per 
donar carpetada a l’assumpte. Marta era una pallaresa i 
n’estava orgullosa. Pujol va seguir un llarg procés, veníem 
del franquisme i van aconseguir una gran transformació, 
però van deixar de fer la carretera de Tor. 

Com es va pel món sense rellotge?

En punt (riu). Quan vaig pujar de Barcelona que me’n vaig 
tornar al Pallars, vaig llençar el rellotge per la finestra del 
cotxe de línia, a Collegats. D’això fa 40 anys i mai més l’he 
trobat a faltar.

 ENTREVISTA

“La Marta Ferrussola, de casa Manresà de 
Farrera, era pallaresa i n’estava orgullosa. 
Han fet un gran muntatge amb el cas Pujol”
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Ofèlia Drags: “L’escena drag catalana està molt cen-
tralitzada, i a mi em fa molt contenta poder portar els 
espectacles més enllà de Barcelona”
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
M. PASCUAL · La Seu d’Urgell

Ofèlia Drags (nom artístic de Pau Martí) és una drag 

queen, transformista o travesti de la Seu d’Urgell. Amb 
referents tan diversos com Guillermina Motta o les sè-
ries de TV3, vol portar l’art del drag arreu del territori 
català, especialment a les zones rurals, i fer-ho en català. 
És “filla drag” de Jèssica Pulla, i el passat mes de juny 
va presentar el seu espectacle Bon Profit! a la Seu d’Ur-
gell, en el marc de la celebració de l’Orgull LGTBI+.

Com neix l’Ofèlia?

La resposta curta és que el meu personatge drag neix 
gràcies al visionat del programa Drag Race, que és el que 
ha fet que aquesta disciplina faci el salt al mainstream. 
La resposta llarga és que abans d’això ja hi havia alguna 
cosa: quan tenia potser cinc anys em mirava en bucle 
un vídeo d’Ennio Marchetto, un transformista que es 
vestia amb vestits de paper i feia playback. En aquell 
moment jo no tenia la paraula “drag queen” per anome-
nar-lo, però ara veig clar que d’alguna manera allò és el 
germen de tot. D’altra banda, el meu nom artístic ve del 
col·lectiu literari Ofèlia Dracs (del qual formava part 
l’escriptor urgellenc Josep Albanell), canviant-li la c 

del cognom per una g. D’aquesta manera lligo el drag 
amb els meus estudis de literatura i filologia catalana.

La literatura també era present a Bon profit!, l’es-

pectacle que vas presentar a la Seu per la celebra-

ció de l’Orgull LGBTI+… Com va ser aquella expe-

riència?

Sí, en aquell cas la literatura va aparèixer en la forma 
d’uns poemes infantils de Miquel Martí i Pol, que par-
len de menjar i que em van servir com a fil conductor 
de l’espectacle. L’experiència va ser molt positiva. Era 
la primera vegada que actuava a la Seu, la ciutat on he 
viscut tota la vida, i vaig comptar amb el recolzament 
de la família i els amics. L’espectacle va tenir molt bona 
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“Sempre es diu que el drag és política, i ho 
és, però crec que els artistes LGTBI+ tenim el 
deure d’anar una mica més enllà i polititzar 
encara més els nostres espectacles”
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rebuda entre el públic, la gran majoria gent que 
no havia vist mai cap espectacle d’aquestes carac-
terístiques. Va ser molt important per mi posar en 
escena aquesta faceta meva que fins ara no s’havia 
vist mai aquí, i portar també la reivindicació que 
hi va implícita. 

Quina reivindicació?

Sempre es diu que el drag és política, i ho és, però 
crec que com a artistes LGTBI+ tenim el deure 
d’anar una mica més enllà i polititzar encara més els 
nostres espectacles. D’una banda, hi ha el tema de 
la llengua: el món drag a Catalunya (especialment 
a Barcelona) està molt castellanitzat, hi impera 
la norma del “si ho fas en castellà arribaràs a més 
gent”, i fer drag en català és encara, i per desgràcia, 
trencador. Evidentment, no soc la primera que ho 
fa. Hi ha també la Brigitta Lamoure, la Mega 
Pubilla, les 3 Qüins o la meva “mare drag”, la Jèssica 
Pulla, que són referents per mi. D’altra banda, hi 
ha la reivindicació que suposa voler portar el drag 
a espais rurals. L’escena drag catalana està molt 
centralitzada, i a mi em fa molt contenta poder 
portar espectacles d’aquestes característiques més 
enllà de Barcelona. Perquè les persones LGTBI+, 
visquin on visquin, tenen dret a gaudir d’un oci 
pensat per elles. Portar el drag a l’entorn rural 
significa, per mi, canviar mentalitats, obrir noves 
portes, dotar la gent jove d’uns referents que 
potser la meva generació i les anteriors, no vam 
tenir.

Creus que queda molt camí per fer?

Sí, encara queda molta feina. Tant en matèria 
de drets LGTBI+, com pel que fa a la llengua i la 
cultura catalanes, i a la reivindicació dels entorns 
rurals. Cal que s’aposti per l’art drag i que se’l 
dignifiqui pagant-lo com pertoca, i comptant-hi 
durant tot l’any, i no només a la temporada de 
l’Orgull. Cal que més artistes apostin pel català per 
tal que “drag en català” deixi de ser una categoria 
on posar-nos només a unes quantes. I fa falta, ja 
no només en el drag sinó en tots els àmbits, una 
descentralització de Catalunya que tregui els focus 
de Barcelona i els posi a la resta de territori, per tal 
que fer-hi vida sigui més fàcil.

Ja estàs treballant en nous projectes?

De moment, tornaré a ser a la Seu, aquest cop 
el diumenge de Festa Major, a les 22h a la plaça 
de les Monges, fent un espectacle i presentant 
un karaoke. Cap a la tardor ja venen més coses a 
Barcelona, però això encara no ho puc dir gaire 
fort.

“D’altra banda, hi ha la reivindicació 
que suposa voler portar el drag a 
espais rurals. Les persones LGTBI+, 
visquin on visquin, tenen el dret a 
gaudir d’un oci pensat per elles”
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Ens fa contents el fet que una co-
marca com la Cerdanya, no pas 
de les més extenses de Catalu-

nya, sigui, gairebé de manera cons-
tant, font inesgotable de notícies lli-
gades amb el patrimoni i ens propor-
cioni material per elaborar aquesta 
secció que de manera genèrica vam 
batejar, fa més de 12 anys, amb el tí-
tol “Petits museus amb encant”.

Aquesta vegada, fa referència a la 
divulgació d’un tipus de patrimoni 
i, per què no, un dels nostres pot-
ser mal anomenats “petits museus” 
amb més recorregut i assentament al 
llarg de la història i que en un futur, 
podran visitar aquelles persones in-
teressades en l’arqueologia si bé per 
arribar-hi cal estar en bona forma 
física.

Es tracta d’un jaciment situat a 
2500 metres d’altitud, al coll de Mo-
lleres dintre del terme municipal de 
Meranges. El perquè de la seva estra-

tègica situació és causat per la  pràc-
tica de la transhumància que hi va 
haver en aquest sector del Pirineu, 
segles i segles enrere, que anava lli-
gada a la implantació territorial, no 
llunyana, de la ciutat romana de Iulia 
Libica (Llívia) que exercia el con-
trol i explotació de llocs, ubicats a 
l’eix transpirinenc, gràcies a la bona 
connexió que existia entre una gran 
xarxa de camins a través de les mun-
tanyes.

L’equip d’arqueologia de mun-
tanya GIAP (ICAC-CERCA) és 
l’encarregat de portar a terme una 
campanya iniciada el 2022, emmar-
cada dins d’un projecte de recerca 
de l’evolució històrica dels paisatges 
mediterranis, així com dins del pro-
jecte quadriennal sobre arqueologia 
d’alta muntanya a les capçaleres del 
Segre i del Ter.

Les nombroses troballes arque-
ològiques obtingudes en el jaciment 

del coll de Molleres de Meranges, 
donen fe de les diverses fases en què 
ha estat ocupat. Una primera fase es 
podria situar entre el període íbero-
ceretà i la fase romana, que abastaria 
els segles III aC fins l’ I aC. Una sego-
na fase el situa a l’antiguitat tardana, 
en època alt medieval, fins a ser final-
ment abandonat als segles XII - XIII. 
Properes excavacions perfilaran mi-
llor les funcions d’aquest estratègic 
punt de control de la vall i l’estruc-
tura ramadera, així com  l’ocupació 
d’aquest espai altimontant.

En un futur, l’objectiu seria po-
der oferir visites acompanyades per 
experts per apropar al públic aquest 
llegat patrimonial pel que fa als pai-
satges culturals tal com ja ha comen-
çat a funcionar en altres indrets pi-
rinencs que es troben en fases més 
avançades de coneixement, com és 
el cas dels jaciments museïtzats de la 
vall de Núria.

Un insòlit “museu” a 2500 metres d’altitud
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
NÚRIA BOLTÀ VILARÓ · Naüja

PETITS MUSEUS AMB ENCANT
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Aprendre la llengua amb la màgia de les paraules
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
G. JANER MANILA ·  Article extret de la revista Serra d’Or (juny 2024) 

Ramon Besora ens torna a
sorprendre. De bell nou s’endinsa
pels viaranys del joc poètic i ens

ofereix un nou i exquisit aplec de
propostes que desemboca en la
poesia. Fa molts anys que treballa
en aquesta línia i en sap o en
coneix tots els secrets: ha après,
i ens ho ha ensenyat alhora, que
l’aprenentatge de la llengua és per
als infants inseparable dels jocs
verbals. Però això ho ha après en el
transcurs d’una llarga experiència,
lluny de l’aparent improvisació.
Ramon Besora també sap que el
joc amb les paraules condueix al
desenvolupament de la sensibilitat,
de les capacitats afectives, de la
percepció sensorial, del món que
s’obre a la imaginació. No tothom
n’és capaç i llavors, al costat del
poeta, apareix el mestre que
ens diu que les coses millors de
la vida són el resultat d’un llarg
aprenentatge, de l’exploració de
la realitat amb les eines que la
fantasia procura.

A La lletra que tot ho canvia,
de bell nou ens convida a explorar
el meravellós que s’amaga rere les
paraules mentre ens diu que es

pot descobrir el món pels camins
alternatius que ens ofereix la
poesia: el resultat d’un joc que
situa la paraula en l’espai de la
creativitat. És com si fos un joc de
mans. El mag ens mostra la paraula.
De sobte, d’entre els seus dits en
surt una altra. Observa les meves
mans: ara hi ha unes coques, en
sortiran unes oques; ara hi ha unes
nous, en sortiran uns ous; ara hi
ha un gall, en sortirà un all, que és
una hortalissa; ara hi ha un gos, en
sortirà un os... Àdhuc la Moreneta
dins les mans del mag es convertirà
en una oreneta que alçarà el vol
més amunt que les muntanyes i els
núvols. Les mans del mag no han
fet més que jugar una mica amb
les lletres. Ara sabem que el mag de les 
paraules —el poeta— farà que aquella nau 
que hem vist enmig
del mar esdevingui una au. Tot
pot canviar-ho la poesia, perquè
mentre l’au vola dins l’espai incert,
la nau solca les ones igualment
incertes. 

G. JANER MANILA.

Ramon Besora (text) i Albert Asensio (dibuix)
La lletra que tot ho canvia

Salòria, La Seu d’Urgell, 2023. 
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· Preparats amb pollastres,         
conills, gall dindi, gallines 
  i guatlles

· Galls del Pirineu

· Pollastres ecològics

· Productes del Cadí

C/. Joaquim Viola, 17 · La Seu d’Urgell · Tel.: 609 671 586
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Servei de Jardineria
Instal·lació i manteniment de regs

Paisatgisme

0034 635 66 80 61
espaicharli@gmail.com
@espaicharli

LA SEU D’URGELL

La gira pallaresa de Colm Tóibín
///////////////////////////////////////////////////////////////////
REDACCIÓ · Tremp

Colm Tóibín és un dels escrip-
tors més destacats de la litera-
tura anglosaxona actual, tra-

duït a més de trenta llengües. És au-
tor d’onze novel·les, entre les quals 
destaquen Brooklyn (Costa Novel 
Award, 2009), Nora Webster, La 

casa dels noms, El testament de Maria 
(representada teatralment, entre 
altres, a Irlanda, Espanya i Argen-
tina), i les formidables The Master i 
El mag. Recentment ha publicat la novel·la Long Island. 

El dia 5 d’agost surt publicada una altra novetat 
titulada Una casa al Pallars (Edicions Salòria) que pre-
sentarà a la llibreria la Trenca d’Andorra la Vella el 
dia 7 d’agost, a les set de la tarda; a La Singratalla de 
Tremp el dia 8, també a les set de la tarda; a la Sala de 
Plens de l’Ajuntament Sort el dia 9 a la mateixa hora 
que les anteriors i, per acabar, al Centre d’Art i Natura 
de Farrera el dia 13 d’agost a dos quarts de vuit del ves-
pre. Tóibín ha volgut fer aquesta gira pirinenca perquè 
és un enamorat del Pallars on, des de fa uns anys, hi 
passa algunes temporades.
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L’EOI de La Seu d’Urgell ha celebrat el seu 20è aniver-
sari creixent amb vosaltres i per a vosaltres
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
ESCOLA OFICIAL D’IDIOMES ·  La Seu d’Urgell

En aquest curs 2023-2024, l’Es-
cola Oficial d’Idiomes (EOI) de 
La Seu d’Urgell ha celebrat el 

seu 20è aniversari oferint diverses 
activitats culturals commemoratives 
que han posat de manifest la impor-
tància de l’educació en llengües es-
trangeres per a la nostra comunitat. 
Amb el lema “Creixent amb vosaltres 
i per a vosaltres”, l’EOI vol destacar 
la seva evolució i el seu compromís 
amb l’aprenentatge de qualitat durant 
aquestes dues dècades.

Un projecte educatiu amb història

Des dels seus inicis, l’EOI de La Seu 
d’Urgell ha estat una referència en 
l’ensenyament de llengües a l’Alt 
Urgell. L’escola, ubicada inicialment 
a l’Institut Joan Brudieu, va comen-
çar amb un petit nombre d’alumnes 
i professors, però gràcies a l’esforç 
col·lectiu i al suport de la comunitat, 
ha anat creixent fins a convertir-se 
en un centre de referència que ofe-
reix diverses modalitats (presencial i 
semipresencial) de cursos d’idiomes 
com l’anglès, el francès, i, a partir del 
curs vinent, 2024-2025, el català.

Motius de celebració

L’equip actual de l’EOI, liderat per 
la directora, Sra. Mercè Solanelles, 
voldria destacar la importància del 
treball en equip i la dedicació del per-
sonal docent i administratiu al llarg 
dels anys; qualificant l’aniversari com 
el resultat de l’esforç col·lectiu de la 
feina ben feta de moltes persones que 
han cregut en el projecte de l’EOI i en 
el poder transformador de l’educació 
per afavorir el desenvolupament tant 
personal com professional de l’alum-
nat així com de la importància de 

l’aprenentatge d’idiomes en un món 
globalitzat.

Mirant cap al futur

El nostre desig és continuar creixent 
i millorant, i malgrat que som consci-
ents que encara ens queda molt camí 
per recórrer, esperem, amb la impli-
cació de tot el nostre equip, poder 
continuar treballant per oferir una 
educació de qualitat que respongui a 

les necessitats de la nostra comunitat.
El 20è aniversari de l’EOI de La 

Seu d’Urgell no només ha estat una 
oportunitat per celebrar el passat, 
sinó també per mirar cap al futur amb 
optimisme i determinació. L’escola 
continua sent un pilar fonamental per 
a l’aprenentatge de llengües a la nos-
tra comarca, i amb el vostre suport 
esperem que així sigui durant molts 
anys més.
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El Museu de Llívia proposa catorze sortides guiades 
aquest estiu
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
REDACCIÓ ·  Llívia

LEl Museu de Llívia 
manté el programa 
“Descobrir Llívia” per 

aquest estiu 2024, amb 
les primeres de les visites 
previstes per aquest cap de 
setmana. Així, es proposa 
fins a catorze visites gui-
ades que s’han dissenyat 
pensant en quatre propos-
tes diferents: les clàssiques 
com ara “L’entorn patri-
monial del museu” i “Les 5 
icones de Llívia”; l’exitosa 
“Vins amb història” (en 
col·laboració amb el celler 
Llivins), i la més recent que 
s’ha incorporat al catàleg 
de visites “Cada fita, una 

història; l’enclavament de 
Llívia”.

“Cada fita, una història; 
l’enclavament de Llívia” és 
una oferta que es va oferir 
per primera vegada l’any 
passat. És un recorregut 
per diferents fites del mu-
nicipi (de la 21 a la 14, tot 
passant pels nuclis de Gor-
guja i Gorguja petit). La si-
tuació geogràfica de Llívia 
fa que estigui envoltada 
per l’Estat francès. Aques-
ta peculiaritat territorial és 
conseqüència d’uns tractats 
històrics dels anys 1659 i 
1660 (dels Pirineus i de Llí-
via), i de l’any 1866 (Baio-

na). El Museu de Llívia ha 
incorporat aquesta temàti-
ca dins de la seva oferta de 
visites guiades, oimés ara 
que el servei llivienc treba-
lla en el nou espai museístic 
a la Torre Bernat de So, on 
s’explicarà, precisament, 
l’enclavament de Llívia.
Disposeu de més informa-
ció a: www.museullivia.net

Cal recordar que algu-
nes d’aquestes visites supo-
sen pujar al Castell o fer re-
correguts de més de 7 qui-
lòmetres. Per tant, cal anar 
ben equipats i ben calçats. 
Es pot consultar les caracte-
rístiques d’aquestes visites 
al web del museu, al telè-
fon d’informació del mu-
seu (972 89 63 13) o al web 
municipal: www.llivia.org 
Totes les visites comencen 
a les 10.15 hores. El punt 
de sortida és a l’oficina del 
museu.

Cal tenir present que 
per a participar d’aquesta 
activitat cal haver-se ins-
crit, prèviament. 

Per fer-ho, cal trucar 

al telèfon d’informació del 
museu: 972 89 63 13.

PROGRAMA DE 

VISITES “DESCOBRIR 

LLÍVIA” AGOST

· Entorn patrimonial del 

museu

(Museu i farmàcia, conjunt 
de l’església i fòrum).
Dies 2,15, 22 i 30 d’agost.

· Les 5 icones de Llívia

(Museu i farmàcia, conjunt 
de l’església, fòrum, castell i 
enclavament).
Dies, 3, 10, 24 i 31 d’agost.

· Vins amb història

(Museu i celler Llivins)
Dies, 17 i 23 d’agost.

· Cada fita una història: 

l’enclavament de Llívia

(Visites entre les fites 21 
i 14, nuclis de Gorguja i 
Gorguja petit).
Dies, 16 i 9 d’agost.

Totes les sortides d’agost co-

mencen a les 10.15 h.

ACTIVITATS
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www.edicionssaloria.com

Llibres del Pirineu
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Bolvir s’endinsa en el coneixement 
de Gaudí i la Sagrada Família
///////////////////////////////////////////////////////////////////////
NÚRIA BOLTÀ · Bolvir

L’Alta Ribagorça posa en marxa un 
banc de productes de suport
///////////////////////////////////////////////////////////////////////
REDACCIÓ · El Pont de Suert

El passat 20 de juliol, a l’auditori cal Fanxicó de 
l’ajuntament de Bolvir, va tenir lloc una interes-
sant conferència: “La natura en el projecte de Gau-

dí per a la Sagrada Família”, a càrrec del cap de l’equip 
d’arquitectes que actualment dirigeixen les obres, Jordi 

Faulí. La conferència va anar acompanyada de diaposi-
tives i vídeos que van ajudar a entendre algunes de les 
complicades però genials solucions que Gaudí va idear 
per aixecar aquesta immensa obra arquitectònica que tal 
vegada  podria estar acabada dintre de 10 anys. 

El nombrós públic, entre el qual es comptava la mà-
xima jerarquia del bisbat d’Urgell, va poder conèixer al-
guns detalls dels quals no es parla tant com ara els llocs 
de procedència de la pedra emprada en la construcció, 
com s’efectua el seu transport o la seva disposició a la 
mateixa obra per anar aixecant les torres. Setmanes en-
rere, a Bolvir ja va tenir lloc una altra conferència on es 
va parlar de les plantes, flors i vegetals que van inspirar 
Gaudí per a dissenyar la decoració del temple. A l’Espai 
Ceretània de Bolvir, es pot visitar l’exposició sobre Gau-
dí i la natura que restarà oberta fins el mes de novembre.

El Consell Comarcal de l’Alta Ribagorça ha iniciat 
conjuntament amb l’associació ABD (ASOCIA-
CIÓN BIENESTAR Y DESARROLLO) un nou 

servei dirigit a la ciutadania. Es tracta del Banc de Pro-
ductes de Suport (BPS), un servei que ofereix productes 
de suport a les persones amb discapacitat o dependència 
en modalitat de préstec amb l’objectiu de millorar l’au-
tonomia personal o facilitar la tasca dels cuidadors.

Per accedir a aquest nou servei en modalitat de prés-
tec, la persona interessada caldrà que estigui empadro-
nada en algun dels tres municipis de la comarca, a més de 
complir algun dels  següents requisits: tenir reconegut el 
grau de discapacitat o estar en tràmit, el reconeixement 
del grau de dependència o estar en tràmit d’obtenir-lo, 
una malaltia terminal o una situació de dependència so-
brevinguda i imprevista, així com altres circumstàncies 
valorades segons criteris professionals.

Quan al material que es pot sol·licitar hi ha disponi-
bles productes per ajudar a la mobilitat, la higiene, pro-
ductes per al dormitori o per transferències.  El personal 
del Consell assessorarà i orientarà sobre l’ús de produc-
tes prestats des del BPS. 
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Anuncia’t a Viure als Pirineus

Mòbil.  699 24 18 71
Telf. 973 98 91 62
www.viurealspirineus.cat

SUBMINISTRE I COL·LOCACIÓ DE PEDRA 
VENDA DE MARBRES, GRANITS I SILESTONE

info@segalia.com - Tel. 972 89 05 26

Distribució gratuïta
EDITA
Edicions Salòria SL
Passeig del Parc, 26 · La Seu d’Urgell
DIRECCIÓ EDITORIAL
Marcel·lí Pascual - Feliu Sirvent
DISSENY i MAQUETACIÓ
www.creativadisseny.cat
Imprimeix: GoPrinters La Seu d'Urgellnúm: 270 · agost 2024

www.viurealspirineus.cat

viurealspirineus

viurealspirineus_

@AmicsPirineu

DL L 701-2002

www.viurealspirineus.cat
viurealspirineus@gmail.com

Tel: 699241871

L’empresa no es fa responsable de les 
opinions els col·laboradors de la revista.

Compro antiguitats
Eines del camp, joguines antigues,   
paper i cartells publicitaris antics, 

motos Vespa, antiguitats en general.
 Podeu trucar sense compromís.  

677 424 143 
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Sortida Andorra: 6:30h
Sortida la Seu d’Urgell: 7h (i de tot l’Alt Urgell)

Sortida Barcelona: 15h

TAXI SERVEI DIARI
A BARCELONA

DAVID
www.taxialturgell.com

Mòbil: 620 69 26 43
Telèfon Seu: 973 35 10 76

Servei “porta a porta” 

TAXI
DIARI A BARCELONA

Tel. 657 913 368
973 30 25 64

Sortida: 
7 del matí, de dilluns a dissabte

Tornada: a les 15 h

Marisa Reyero

La Seu d’Urgell

TAXI DIARI LLEIDA

659 965 135
Sortida de la Seu: 7H

Tornada de Lleida: 14H

www.taxialiart.com

Pagament:
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ANUNCIS BREUS

Compro antiguitats, 
caixes de puros antigues 

i joguines
Scalextric, Nancy, Madelman, 

Geyperman, etc...
 Podeu trucar sense compromís.  

677 424 143 

Taller de reparació 
Auto Llavorsi 
638 512 437

Venda 
Dúplex de 160m2 amb 4 dormito-
ris, 3 banys, plaça de pàrquing i 

traster. En perfecte estat. 
Situat al Passeig Joan Brudieu de 

la Seu. Venda directa de particular.
669 849 752

ApiFerro  
Mel Crua del Montsec

640 711 394

Fusteria Ebenisteria 
VIGARA-GASSÓ 

necessita oficial i 
aprenent de fuster. 

Es valorarà experiència.
Els interessats poden 

enviar el CV a:
fusteria.fvg@hotmail.com

PROBLEMES 
ECONÒMICS?
La Llei de Segona 

Oportunitat et pot ajudar
TRUCA’NS i ho estudiarem

JAG ADVOCATS
Tel. 651 722 446

info@alisabogados.com




